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“Denunciem l’exclusió, la vio-
lència i la representació que es fa
socialment de nosaltres, obli-
dant que som molt més que la
nostra identitat de gènere o la
nostra orientació afectivo-se-
xual”. Aquest és un fragment del
contundent manifest que van
llegir dissabte passat, durant la ce-
lebració del Pride Barcelona,
Marta Reina, la primera Mossa
d’Esquadra transsexual, i l’acti-
vista transsexual Damián Díaz. 

I és que, efectivament, en-
guany el dia de l’orgull LGTBI va
estar dedicat al col·lectiu trans-
sexual. Sota el lema ‘Persones
trans, tan comuns, com diverses’,
unes 25.000 persones van tornar

a sortir al carrer en una marxa
que va començar a la plaça Es-
panya i va acabar al Moll de la
Fusta sota un sol de justícia. Al
llarg del recorregut per l’avingu-
da del Paral·lel el protagonisme
va tornar a ser, un any més, per
a la música, els balls, el color, l’a-
legria i la festa. Les carrosses  i els
camions que van desfilar eren
plens de gent jove, gent gran i fa-
mílies amb nens que, entre mol-
tes reivindicacions, també van te-
nir temps d’homenatjar les víc-
times de la terrible massacre
homòfoba d’Orlando. 

La marxa d’enguany, que
tancava un mes d’activitats i rei-
vindicacions, va tenir el conseller
de Salut, Toni Comín, com un
dels protagonistes. Comín, que
va voler deixar clar que el Govern
és al costat de les demandes del
col·lectiu transsexual, va aprofi-

tar la seva presència a la marxa
per anunciar que el departa-
ment que lidera està preparant
un nou model assistencial que
fugirà de “la mirada patologit-
zada del col·lectiu” i que, en
principi, estarà enllestit el prò-
xim mes de setembre. 

A la marxa tampoc hi van fal-
tar el conseller de Cultura, Sant
Vila, l’alcaldessa Colau, el ti-
nent d’alcalde Jaume Collboni i
la síndica Maria Assumpció Vilà,
que van estar acompanyats de la
regidora de Barcelona d’ERC,
Montse Benedí, i dels regidors de
C's Marilén Barceló, Francisco
Sierra i Santiago Alonso. De fet,
tots els partits, amb l’excepció del
PP, van tenir representació en
una diada on també es van po-
der veure integrants de l’ANC
amb l’estelada amb els colors de
l’arc de Sant Martí.

L’hora dels transsexuals
» El Pride Barcelona, el dia de l’orgull LGTBI a la ciutat, ha estat dedicat enguany al col·lectiu transsexual

» Unes 25.000 persones es van manifestar dissabte passat entre la plaça Espanya i el Moll de la Fusta

Albert Ribas
BARCELONA

El Pride Barcelona 2016 ha tornat a reivindicar els drets del col·lectiu LGTBI. Foto: Pride Barcelona

SALUT4Durant el Pride Bar-
celona d’enguany també hi va
haver temps per reivindicar la
importància de la lluita contra
les malalties de transmissió
sexual.

El centre comunitari Check-
point Barcelona, l’encarregat
de detectar el 40% de les in-
feccions per VIH que es pro-
dueixen entre els homes gais de
Catalunya, va tornar a repartir
uns 15.000 preservatius en-
tre els assistents a la marxa per
tal de llençar un missatge de
conscienciació. Aquest centre
de detecció de VIH i altres in-
feccions de transmissió sexual

adreçat a homes gais i dones
transsexuals també va aprofi-
tar el Pride per remarcar el seu
paper com a promotor de la
profilaxis preexposició (PrEP),
una tècnica preventiva con-
tra el VIH que consisteix a
prendre medicaments antire-
trovirals  abans de tenir rela-
cions sexuals de risc i que en-
cara no s’ha implementat a
l’estat. És per aquest motiu que
des del Checkpoint Barcelona
van voler aprofitar la visualit-
zació del Pride per donar a co-
nèixer aquest mètode i per
demanar a la classe política
que n’aprovi el seu ús.

La lluita contra les infeccions
per VIH, també present
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Un diari plural

per Melcior Comes

4Tassa i mitja

Els bevedors de cafè amb llet
sabem que cada tassa és una
batalla. Adreçar-te a un cam-
brer en català i que t’entengui
no és gaire normal. Fa pocs dies
ha estat la del cas de Quimi Por-
tet, i el seu cafè amb llet con-
trovertit, a bord d’un vaixell de
Baleària. En la majoria de ca-
sos, el tema no hauria trans-
cendit. Gairebé tothom canvia
de llengua quan no l’entenen en
català –a les Illes, a Catalunya–
i no sent que se li estigui vul-
nerant cap dret lingüístic. A
aquests nivells de pobresa,
ignorància, submissió i de mal
entesa humilitat ens hem acos-
tumat; val més no aixecar sus-
picàcies ni atiar discussions, so-
bretot quan pots entreveure
que rere certes postures només
hi ha ganes de provocar des
d’un cert suprematisme cultu-
ral, fet que contínuament ens
recorden els milions de parlants
de la llengua espanyola. El na-
cionalisme espanyol es nota
sobretot en això. I criden l’a-
tenció les reaccions irades con-
tra el cantant, i l’argument que
el faria a ell culpable per clas-
sista –un ‘amo’ que imposa
una llengua…– o per haver ro-
bat una foto al cambrer. Girem
la truita.

Més enllà d’aquest cas ens
tornem a trobar amb les difi-
cultats que acompanyen la teò-
rica igualtat entre les dues
llengües oficials. Sembla que el
català és tan oficial com el cas-
tellà –la llei diu això–, però a
l’hora de la veritat és el dialec-
te dels pobletans, que a sobre
ens fan enfadar perquè s’en-
testen a exigir-ne la normalitat

al carrer. És impossible viure
només en català, tant a Cata-
lunya com ho és a les Illes. Al-
guns castellanoparlants ex-
igeixen el seu dret a ser mo-
nolingües, el dret a la igno-
rància de l’altra llengua legal-
ment oficial; però aquest dret
simètric en llengua catalana
s’hauria de poder donar també.
Tanmateix, sabem que és ab-
solutament quimèric. L’única
persona monolingüe en català
és la meva padrina; acaba de
fer noranta anys. Potser és
l’última que coneixerà aquest
luxe dubtós.

La problemàtica amb la
convivència de les llengües no
ha estat gaire greu perquè s’ha
basat en el pacifisme dels ca-
talanoparlants. No hi ha hagut
dificultats perquè els catala-
noparlants cedien, s’adapta-
ven, tenien paciència i canvia-
ven de llengua, amb l’excusa
que potser el castellanopar-
lant era un nouvingut, etc. Va-
ticino que en els pròxims anys
això canviarà. Des que el pro-
cés d’autodeterminació de Ca-
talunya s’ha iniciat que les
qüestions d’identitat s’han fet
més peremptòries. S’ha de fer

evident la necessitat d’un estat
propi, que vetlli per l’ús nor-
malitzat de la llengua catalana,
la supervivència de la qual, en
l’estat espanyol, està lluny de
ser garantida, sobretot si s’a-
cabessin de posar en pràctica
les polítiques educatives del
PP o es donés recorregut a
grans astracanades, com la del
‘lapao’. Encara que l’estat ca-
talà que pugui sorgir en el fu-
tur tingui les dues llengües
oficials –hipòtesi discutida a
hores d’ara tant per polítics
com per sociolingüistes–, el
català tindrà un estatus de pre-
valença, que ens estalviarà a la
força –esperem-ho!– aquella
munió de petites humiliacions
que ens hem d’empassar dia
rere dia.

La veritat és que si estem
així és per culpa de la sordesa,
de la manca de generositat, de
comprensió i de pluralisme.
Amb aquelles bones dosis de
cultura democràtica que hauria
de tenir l’escolarització en un
estat plurinacional res d’això no
seria possible. Però és l’Espa-
nya que volen, única, mono-
lingüe, culturalment homogè-
nia, centralitzada i roïna. Sovint
m’ha semblat una desgràcia
que no puguem viure junts –és
un fracàs del principi il·lus-
trat: el vell federalisme…–; ara
ja em sembla una oportunitat
per poder, per fi, gaudir de la
normalitat de la llibertat, per-
què l’únic que es pretén amb
tot això és aconseguir la simple
justícia que esperen els ciuta-
dans d’arreu del món quan vi-
uen en democràcies saneja-
des. No vols tassa?

La problemàtica amb

les llengües no ha estat

gaire greu perquè s’ha

basat en el pacifisme

dels catalanoparlants

4Benvingut Mr. Obama!
per Jordi Lleal 

Aquests darrers dies s’ha des-
fermat una bogeria de pande-
reta i castanyola que déu n’hi
do! A les festes de Sant Fermín
de Pamplona, tres morts per
envestida de toro, uns joves
detinguts per violar una noia,
borratxeres i pixades a dojo,
córrer davant un estol de braus
sense consciència del perill,
magrejades a dones aprofi-
tant-se del guirigall als car-
rers... Serà  la demostració
del poder del mascle ibèric?
Gent picant el cotxe que por-
tava el cadàver del torero Vic-
tor Barrio a Terol, cridant To-
rero, torero!, mort per un
toro “assassí”, i de matar un
toro en diuen “art”... Els reis i
Mariano Rajoy truquen a la ví-
dua del torero per donar-li el
condol. A quantes vídues d’o-
brers morts a la feina truquen
aquests personatges? El pre-
sident Barack Obama va a
corre-cuita, d’un costat a l’al-

tre de la geografia espanyola,
per visitar les seves bases mi-
litars i per fer-se la foto amb
tota una tropa de llepaculs. I
per finalitzar la paròdia del
“Benvingut Mr. Marshall”,
Mariano Rajoy regala un per-
nil a Obama! En el reparti-
ment dels papers de protago-
nistes, ja ho fareu vosaltres per
adjudicar el de Pepe Isbert,
Manolo Moran i Lolita Sevilla,
amb els que varen fer cua per
tenir tres minuts de conversa
amb el totpoderós, com per
dir-se hola i adéu, com en la
gloriosa pel·lícula en què pas-
sen les motos i els cotxes a tota
velocitat i deixen els pobres vi-
latans de Villar del Rio sense
poder recitar la benvinguda,
quedant-se amb un pam de
nas. Quin ridícul. Quin desori.
En aquest esperpent a mi que
no m’hi comptin. Els hauria de
caure la cara de vergonya, si és
que en tenen. Adéu-siau!

Un diari participatiu

@marctexido: Theresa May serà la nova
primera ministra del Regne Unit. Serà la
segona dona en ocupar el càrrec després
de Margaret Thatcher.

@AlfnsArag: El cap d'any a Colònia,
l'Oktoberfest a Baviera o el San Fermín
a Pamplona. No és l'alcohol, ni la festa
ni l'Islam. És el masclisme.

@Pdemocratacat: Naixem amb l’esperit i
els valors insubornables d’encaminar
Catalunya cap a la independència. #Partit-
DemòcrataCatalà.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

María José
“Crec que, més que
tancar-lo, haurien
d’intentar condi-
cionar-lo i que les
persones que hi ha
internes rebin un
tracte digne fins que

se solucioni la seva situació. Enviar-los
a altres centres que estiguin oberts no és
una solució: és un pedaç.”

Raúl
“Si no reuneix les
condicions adequa-
des per tenir inter-
nada tanta gent
crec que sí, però
això suposaria que
caldria moure tots

els que actualment són allà a un altre cen-
tre on es complís amb totes les norma-
tives que marca la llei.”

Magda
“No crec que s’hagi
de tancar. He estat
llegint sobre el tema
després de la pica-
baralla política que
hi ha hagut última-
ment i sé que en els

darrers mesos s’hi estan fent unes obres.
Crec que s’ha de condicionar perquè la
gent hi pugui viure com Déu mana.”

Alexander
“Com que ara s’es-
tan fent obres, crec
que, en lloc de por-
tar tota aquesta
gent a un lloc pitjor,
val més la pena es-
perar que la refor-

ma hagi acabat. També cal garantir que
es facin inspeccions perquè no es repe-
teixin denúncies com les que hi ha hagut.” 

Creus que s’hauria de tancar el CIE de la Zona Franca?
per Pau Arriaga
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Guanyar les eleccions no era
l’objectiu, sinó canviar la
ciutat, i la ciutat ja està can-

viant. Són paraules seves extretes
de la carta amb motiu del primer
aniversari de govern. Creu que al
carrer es té aquesta sensació?
Al carrer es té la sensació que la ciutat
ha començat a canviar, que queda
molt per fer, però que ha començat a
canviar. Crec que hi ha aquesta sen-
sació perquè, de fet, la gent m’ho diu. 

CiU també creu que hi ha la sen-
sació que la ciutat ha canviat,
però cap a pitjor. De fet, diu que
Barcelona està “degradada”. Què
els respon?
Entenc que l’oposició faci oposició,
però quan la ciutadania demana
canvis en la manera de fer política,
també està dient que tots plegats
posem la ciutat per damunt d’inte-
ressos partidistes. A CiU li diria que,
si tenen propostes, encantats de de-
batre-les, però reiterar sempre que
el govern ho fa tot malament... Fa
poc el baròmetre ha reflectit que la
ciutadania valora bé el govern i que

ha augmentat la seva confiança
respecte de la millora de la ciutat en
un futur pròxim. No sé si l’oposició
està dient que la ciutadania s’equi-
voca, però crec que tots plegats
hem de ser constructius.

Aquesta crítica demanant que l’o-
posició sigui constructiva ja la va
fer en l’entrevista que ens va con-
cedir 100 dies després d’assumir el
càrrec. Llavors deia que havia es-
tat “ingènua” amb l’oposició. Ja l’ha
perdut, aquesta ingenuïtat?
Sí, l’he perdut però no m’hi he
acostumat. I espero no acostu-
mar-m’hi mai. També he de dir
que no tots els partits fan la mateixa
oposició. En tot cas, no em resignaré
mai que hi hagi un ús partidista de
la institució, sigui des del govern o
des de l’oposició. Això, entre tots, ho
hem de canviar.

El primer aniversari de govern
va coincidir amb l’anunci del pac-
te amb el PSC. Com ho va viure?
No deu haver estat fàcil acabar
pactant amb el partit que és el
pare del model de ciutat que vos-
tè tant ha criticat.
Sempre hem dit que a Barcelona
s’havien fet coses bé i coses mala-
ment. Sobre el PSC, qui m’ho havia

de dir, fa dos anys, que jo pactaria
amb ells, però el que estem fent és
executar el mandat ciutadà. Vam
guanyar les eleccions però també
va guanyar el pluralisme polític. Hi
ha un mandat de canvi, però d’un
canvi cap a una cultura política de
pactes que permetin governs es-
tables. Quan tens 11 regidors has de
pactar i buscar acords. El PSC ha es-

tat disposat a incorporar-se al go-
vern i ERC, mentre s’allargava el ci-
cle electoral, va dir que preferia
acords des de fora. Ara que han pas-
sat les eleccions els seguim dient
que tenen la porta oberta per en-
trar a l’executiu.  

Però ERC ja ha dit que endurirà l’o-
posició que fins ara ha fet al seu
govern.
Bé, això ho ha dit durant la cam-
panya electoral.

Vol dir que canviarà d’opinió?
Ara que ha acabat la campanya, jo
el que vull és reprendre el diàleg nor-
mal amb el conjunt de l’oposició, es-
pecialment amb les forces d’esque-
rra. I vull pensar, i estic segura, que
ERC seguirà fent el que ha fet aquest
any, que és treballar per la ciutat. 

Alfred Bosch, però, va dir, just
després del pacte amb el PSC, que
vostè havia “traït el somni”. 
Estàvem en període preelectoral, in-
sisteixo. Vull pensar que ara serà
més fàcil seguir parlant i treba-
llant junts com hem estat fent du-
rant aquest any.

Centrant-nos en el dia a dia, com
està funcionant el govern amb el
PSC? S’entenen bé?
Doncs sí. Ara ells s’han incorporat en
una dinàmica que ja estava molt con-
solidada amb un any de comissió de
govern. Hem començat a treballar
des de la idea de transversalitat per-
què no es tractés d’un simple re-
partiment de responsabilitats. 

Línia ja ha entrevistat els tres re-
gidors socialistes i sembla que en-
cara han de llimar algunes dife-
rències. La regidora de l’Eixample,
Montserrat Ballarín, ens deia que

els “costa veure que la unió del
tramvia sigui prioritària”.  Aques-
ta qüestió pot ser una font de con-
flicte?
No, perquè hi ha un acord de govern
que fixa les principals línies progra-
màtiques i aquesta discrepància no
hi figura. El tramvia és una realitat i
només falta una connexió d’un pe-
tit tram. Estem parlant d’un salt
qualitatiu que augmentaria la ca-
pacitat de mobilitat sostenible.

De totes maneres, l’acord progra-
màtic només diu que es compro-
meten a treballar per la unió del
tramvia però no diu que sigui prio-
ritari ni que s’hagi de fer en aquest
mandat. Vostè, en canvi, sí que
defensa que és una prioritat.
Sí, sí. Era un compromís de govern
i ens vam posar a treballar des del pri-
mer dia en aquest sentit. 

Per tant, creu que podrà convèn-
cer el PSC.
És que... Insisteixo... Evidentment
que hi poden haver matisos i diver-
sitat d’opinions, però aquesta qües-
tió no ha estat mai al damunt la tau-
la com un tema de polèmica.

Una altra afirmació, en aquest
cas feta per Daniel Mòdol, va ser

Ada Colau
Alcaldessa de Barcelona

Text: Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: F. Javier Rodríguez

“Qui m’ho havia de dir fa dos anys
que jo pactaria amb el PSC”

“Seguim dient a ERC
que té la porta

oberta per entrar
a l’executiu”
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La problemàtica de Can Vies
segueix en ‘stand by’ i conti-
nua sent un dels reptes del
mandat, i més després de l’en-
trada del PSC al govern, el
qual ha defensat en més d’u-
na ocasió l’enderroc. Què farà
al respecte?
El compromís del govern mu-
nicipal és fer compatible el
desenvolupament del projec-
te urbanístic del calaix de
Sants amb la preservació de
Can Vies. Després de la pro-
blemàtica viscuda durant el
mandat anterior, volem tro-
bar una solució dialogada i
consensuada que ens perme-
ti executar la construcció de la
passarel·la d’accés al parc i,

alhora, preservar l’edifici i les
activitats que s’hi duen a ter-
me, ja que creiem que aporten
uns valors socials i de cohesió
molt importants per al barri.
Can Vies representa, per a
molts veïns i veïnes de Sants,
un referent cultural i polític del
barri amb més de 19 anys d’e-
xistència. Nosaltres volem que
continuï sent-ho i que alhora
es garanteixi el respecte al
descans i la convivència veïnal.
Estem convençuts que po-
drem trobar una solució bona
per a tothom. Des del Distric-
te, ara liderat per la regidora
Laura Pérez, estem treballant
en la definició d’un projecte
que ho faci possible.

“Estem treballant per fer compatible
el calaix de Sants i Can Vies”

SANTS-MONTJUÏC

Entrevista

que “en lloc de posar més normes
per als carrils bici, el que s’hauria
de fer és suprimir-los”.
[Riu]. Ja li preguntaré... No sé si ho deia
en el marc d’una teoria més àmplia
perquè així, fora de context, sorprèn...

Venia a dir que l’urbanisme actual
sempre fa tard i que s’hauria de
tendir a la integració i no a sepa-
rar els espais.
Desconec la teoria concreta del re-
gidor Mòdol, però això ho hem tre-
ballat des de fa temps des de l’àrea
de Mobilitat. L’ús de la bicicleta ha
crescut molt en molt poc temps, a di-
ferència dels països nòrdics. Això ge-
nera problemes en l’ús de l’espai pú-
blic i és necessari ordenar i regular.

Parlant de mobilitat, en aquest cas
del metro, ERC li va demanar no fa
gaire que deixés de “fer campanya
electoral” i solucionés el conflicte de
TMB. Pot garantir que no hi haurà
més vagues?
El dret a vaga és un dret dels treba-
lladors i com a alcaldessa ni puc ni
pretenc posar-hi cap límit. Fa un any
que treballem intensament i aquest
no és un tema que es resolgui en dos
dies, perquè estem parlant d’una
de les empreses més grans de Cata-
lunya. Des del primer dia hem tingut
en compte les demandes dels tre-
balladors. No estem parlant de reta-
llades o de disminuir el servei. Al con-
trari, apostem pel transport públic i
hem dit que estàvem disposats a aug-
mentar al màxim possible el que pre-
veu la llei, que és estatal. Hi ha uns lí-
mits pressupostaris que no depenen
de nosaltres. No parem de treballar
i esperem que, recuperant el diàleg,
hi hagi acord. Els ciutadans no es me-
reixen aquestes vagues.

Un altre conflicte viscut última-
ment ha estat el del Banc Expro-
piat. Un grup de veïns l’ha acusat
de no haver entomat el problema
i d’haver-lo deixat en mans de les
entitats. Tenen raó?
L’Ajuntament ha fet tot el que es-
tava a les seves mans. Estem par-

lant d’un conflicte que ve de lluny
i que té causes estructurals.  Quan
apareix un cas com aquest que aca-
ba als jutjats... Els jutjats no depe-
nen de l’Ajuntament.  Els jutjats do-
nen una ordre als Mossos d’Es-
quadra, que depenen de la Gene-
ralitat, i es fa el desallotjament. Ara
la situació està reconduïda, en
bona part, gràcies al teixit veïnal i
comercial de Gràcia. I nosaltres
ens vam afegir a la crida a respec-
tar el barri. Per buscar llocs alter-
natius sí que ens podem oferir, però
en temes d’ordre públic parlem de
coses que escapen de la nostra
competència.

Una altra situació delicada és la de
la venda ambulant irregular.  És un
cas pràctic que li fa veure que les
coses són més complicades del
que es pensava abans d’arribar a
l’alcaldia?
Estant al govern coneixes de prop
fenòmens complexos, com pot
ser aquest. És un problema de di-
mensió global, que ve de lluny i
té a veure amb diferents qües-
tions. Una d’aquestes és la situa-
ció d’algunes persones del col·lec-

tiu migrant que no poden acce-
dir al mercat laboral, però també
té a veure amb una pràctica de
venda il·legal que no es pot per-
metre de cap manera. Des que
hem arribat al govern hem con-
tinuat amb el treball policial. És
més, s’ha intensificat, en molts ca-
sos. Hi ha hagut més decomisos
que l’any passat, però calen més
estratègies, com augmentar les
mesures socials o els plans de for-
mació anunciats.

L’anunci de més mesures arriba
precisament després que els co-
merciants hagin presentat un ma-
nifest conjunt de protesta.
Sí, però en aquestes mesures hi por-
tàvem mesos treballant. Això no
s’improvisa d’un dia per l’altre. Fa me-
sos que hi treballem i ara es comen-
cen a veure els resultats. No anem tan
de pressa com voldríem, i aquesta crí-
tica la puc assumir perfectament
perquè és veritat, però hem aug-
mentat la pressió i al mateix temps
hem apostat per mesures socials.  

El president de la Fundació Bar-
celona Comerç ja ha dit que les no-
ves mesures són insuficients.
Un fenomen tan complex no té re-
ceptes miraculoses, però hi estem
dedicant tots els recursos i estratè-
gies i col·laborem amb  tothom que
hi té competències de la manera
més coordinada possible.

Un altre dels temes estrella d’a-
quest primer any ha estat la llui-
ta contra la massificació turística.
En el cas del pla d’allotjaments tu-
rístics, amb l’allau d’al·legacions
que hi ha hagut, tem haver de re-
cular en algunes propostes per
aconseguir consensos?
No es tracta que guanyin uns o altres,
sinó de  fer el millor per a la ciutat. Crec
que una de les coses més importants
que hem aconseguit aquest any és
que tothom ja està d’acord que hi ha
un problema amb el turisme. Fins i tot
el sector hoteler està d’acord que feia
falta una regulació. Ara estem en la
segona fase, que és quan ens hem de
posar d’acord en els detalls. I estic con-
vençuda que ens hi posarem. Tothom
haurà de cedir una miqueta però l’a-
cord hi ha de ser perquè estem par-
lant del model de ciutat.

Parlant del model de ciutat, una
de les seves apostes és el Pla de
barris, que preveu una renda mu-
nicipal complementària. Això no
és fer caritat?
Al contrari. És fer política de drets.  Es-
tem estudiant si totes les ajudes dis-

perses que ja es presten es podrien
unificar i garantir aquells ingressos
mínims que tothom necessita. 

Acabem. Els barcelonins podran
votar si volen que la ciutat s’ad-
hereixi a l’Associació de Municipis
per la Independència (AMI)?
Els barcelonins, com tots els catalans,
hem de poder votar en un referèn-
dum quina relació volem tenir amb
l’Estat. S’ha de poder fer un refe-
rèndum clar sobre la independèn-

cia i, de fet, això ha estat validat  en
les darreres eleccions.

A Catalunya sí, però a la resta de
l’Estat no.
Bé, també cal destacar que no hi ha
hagut un augment de suport als par-
tits que clarament s’expressen per la
independència. Sigui com sigui, com
que no podem fer el referèndum, aca-
bem tenint debats com el de l’AMI.
Però la clau és el referèndum. La con-
sulta de l’AMI és un succedani. 

“Amb el top manta
no anem tan de

pressa com voldríem,
ho assumeixo”
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El talent jove i femení de Sants ha
emergit amb força en les darreres
setmanes. D’una banda en el món
de la moda i, de l’altra, en els exà-
mens de la Selectivitat, el pas
previ a l’accés a la universitat.

El primer escenari d’aquesta
eclosió va ser la 18a edició del 080
Barcelona Fashion. La santsenca
Elisabet Carlota, al costat de la seva
companya Elisenda Oms, van ser
les encarregades d’obrir l’edició
amb la seva marca de moda Car-
lotaoms. Es tracta d’una firma
nascuda fa menys de dos anys i
que ja ha guanyat en dues ocasions
el Premi Nacional 080 de la Ge-
neralitat al Disseny Emergent. 

Carlota, que té 28 anys, expli-
ca a Línia Santsque la presència al
080 permet situar Carlotaoms,
que aposta pel producte quilòme-

tre zero i per defensar el talent ca-
talà, “en el panorama de la moda
barcelonina i reivindicar el nostre
espai a la capital”. Carlota explica
que “el 080 és una plataforma
que servei per arribar a molts
llocs”, tot i que deixa clar que tirar
endavant una firma emergent com
la seva és “una tasca titànica”.  

UN 9,7 A LA SELECTIVITAT
L’altra demostració de talent sant-
senc s’ha pogut veure en les notes
de la Selectivitat. Laura Cercós, del
barri de Sants i alumne de l’Insti-
tut Emperador Carles, ha obtingut

la millor nota -un 9,7- d’aquesta
prova, juntament amb quatre jo-
ves més, en el conjunt de la pro-
víncia de Barcelona.

Cercós ha aconseguit treure
un 10 a les proves de castellà, li-
teratura catalana, anglès i història,
mentre que la nota més baixa, un
9, l’ha tret a llatí. En declaracions
a El3.cat, Cercós explica que el més
complicat de la Selectivitat és “fer
els exàmens durant tres dies sen-
se parar”. A partir del setembre,
aquesta jove santsenca comença-
rà els seus estudis de Periodisme
a la Universitat Pompeu Fabra.

Elisabet Carlota (esquerra), amb la seva companya Elisenda Oms. Foto: Facebook

Elisabet Carlota i Laura Cercós: 
el talent jove es fa escoltar

» La primera obre el 080 amb la seva marca de moda Carlotaoms
» La segona obté la millor nota de la Selectivitat a la província

Simó, Gabriel i Pascal, juntes
en un acte a les Cotxeres

POLÍTICA4La Sala d’Actes de
Cotxeres acollirà demà a partir
de les set de la tarda l’acte ‘Mi-
rada de Dona’ en el marc del ci-
cle ‘Diàlegs Republicans’ que or-
ganitza l’Assemblea Sectorial
de Dones i Sants-Montjuïc per
la Independència.

L’acte comptarà amb la pre-
sència de l’escriptora i perio-
dista Isabel-Clara Simó, de la di-
putada de la CUP, Anna Gabriel,
i de la diputada de Junts pel Sí
Marta Pascal. El debat estarà
moderat per la presidenta del

Secretariat d’entitats de Sants,
Hostafrancs i La Bordeta, Lluï-
sa Erill. Simó, Gabriel i Pascal
oferiran els seus arguments so-
bre el moment actual del procés
independentista i quin és l’es-
cenari que preveu viure al llarg
dels pròxims mesos.

Tal com expliquen els seus
organitzadors, l’acte de demà
tindrà com a objectiu “focalit-
zar el procés constituent cap a
la República  Catalana des de
tres punts de vista diferents
però complementaris”.  

Roden un documental sobre el
moviment veïnal de La Satalia
CINEMA4Els dos joves realitza-
dors Dídac Saez i Arnau Castro li-
deren el projecte que té com a ob-
jectiu la realització del documen-
tal ‘La Mangrana’, que  actualment
està en fase de rodatge. Es tracta
d’un documental que pretén fer un
retrat sobre com l’associacionisme
veïnal, agafant com a exemple el
cas del barri del Poble-sec La Sa-
talia, està canviant la forma d’en-
focar l’urbanisme a la ciutat.

‘La Mangrana’ vol ser un re-
corregut per les assemblees, les
reunions i les trobades entre els di-
ferents actors implicats en la re-

habilitació de l’edifici que dóna
nom a aquest documental. Es
tracta d’una antiga finca formada
per habitatges que s’estructuren al
voltant de patis interconnectats
que actualment està en un estat de
ruïna però que forma part d’un pla
municipal per ser rehabilitada.

L’arquitecte Joan J. Fortuny,
juntament amb la presidenta de
l’Associació de Veïns de la Satalia
i la mateixa associació, són els prin-
cipals protagonistes del docu-
mental. A través de les seves figu-
res es podrà descobrir l’evolució del
projecte i les traves viscudes.

La Festa Major del Poble-sec
farà el tret de sortida divendres
CELEBRACIÓ4El barri del Po-
ble-sec ja escalfa motors per a
una nova edició de la seva Fes-
ta Major, que arrencarà aquest
divendres i s’allargarà fins al
pròxim diumenge 24 de juliol.

El tret de sortida es farà a les
vuit del vespre amb la concen-
tració de les entitats de cultural
popular i tradicional a la plaça
Bella Dorita, que donarà lloc a
la cercavila festiva. A tres quarts
de nou es posarà en marxa la

mostra de cultura popular ca-
talana al parc de les Tres Xe-
meneies. Un quart d’hora més
tard serà  l’hora del pregó, que
enguany el pronunciarà Pepi
Domínguez, una llevadora que
treballa des de fa 10 anys a
l’ASSIR Esquerra de Barcelona.
Després del pregó arribarà l’ac-
tuació de ‘Els 3 tenors’.

Fins al dia 24, el programa de
la Festa Major estarà farcit d’ac-
tivitats per a tots els públics.

Dol | Adéu a Maria Candelaria de Sanjuan
Una de les veïnes més emblemàtiques de Sants, Maria Candelaria de Sanjuan, 

coneguda al barri com la Maria de les puntes, va morir aquest diumenge a l’edat de 
88 anys. Aquesta veïna havia treballat en una de les botigues del Mercat de Sants  

i també era molt coneguda per ser la filla de la centenària Tuies de Sant Medir.

Albert Ribas
SANTS

Isabel-Clara Simó serà una de les protagonistes de l’acte. Foto: Arxiu
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Els Borinots firmen tres
actuacions magistrals

CASTELLERS4Els Castellers de
Sants van firmar el passat dos de
juliol una actuació històrica durant
la celebració de la diada d’Estiu,
que va celebrar-se, com és habitual,
a la plaça d’Osca. 

Els Borinots van aconseguir
completar el  3 de 9 amb folre, el
4 de 9 amb folre, el 4 de 8 amb
agulla i  el pilar de 7 amb folre
després de descarregar-lo de ma-
nera solvent.

La colla va tornar a firmar
una gran actuació dos dies més
tard a Sant Cugat, on van tornar a
fer una actuació amb castells de 9.
En total van descarregar tres cas-
tells de 9, tres castells de la gam-
ma alta de 8 i dos pilars de set.

Per últim, els Borinots van ru-
bricar la seva setmana màgica a Ta-
rragona, durant la diada del Pla de
la Seu., on van firmar 3 castells de
9, un pilar de 8 i un vano de 5.

La plaça Osca i entorns, sense
noves llicències d’establiments
NORMATIVA4L’Ajuntament va
anunciar ahir la seva decisió de
suspendre les noves llicències
d’activitats de concurrència pú-
blica durant un any de la zona de
Sants coneguda com ‘el triangle’,
que formen el Passeig de Sant
Antoni, l’avinguda de Tarragona
i el carrer de la Creu Coberta i
que té com a punt neuràlgic la
plaça d’Osca.

Aquesta és una zona del ba-
rri de Sants molt freqüentada
gràcies a les terrasses de bars i
restaurants i a la seva vida noc-
turna. Amb aquesta decisió, el
consistori busca “preservar la
qualitat urbana, la cohesió social
i la sostenibilitat” de la zona. És

a dir, busca controlar un dels es-
pais més de moda, no només del
barri, sinó també de la ciutat, per
tal que no es converteixi en un
nou punt conflictiu. 

LES VIES DE SANTS
D’altra banda, el passat dia 4 es va
conèixer que Jardins de la Ram-
bla de Sants serà el nou nom del
nou espai verd sorgit arran del co-
briment de les vies de Sants.

Es tracta d’una decisió fruit
d’una votació col·lectiva des-
prés que les entitats i associa-
cions de Sants, Badal i la Bordeta
proposessin tres noms. La in-
auguració de l’espai es farà du-
rant la Festa Major. 

El serial del CIE de la Zona
Franca va viure ahir un nou epi-
sodi després que el Govern de-
fensés , a través de la seva por-
taveu, Neus Munté, el tanca-
ment definitiu d’aquest centre
d’internament. D’aquesta ma-
nera, l’executiu català reafirma
el seu posicionament al costat de
l’alcaldessa Colau després que la
consellera de Treball, Dolors
Bassa, ja va instar al govern es-
panyol a tancar el centre.

Durant la roda de premsa
posterior al Consell Executiu,
Munté va argumentar el posi-
cionament del Govern per dos
motius. El primer, l’aplicació de
la normativa urbanística en base
la qual l’Ajuntament vol tancar
el centre i, el segon, a la  “no pri-
vació de llibertat de cap ciutadà”,
segons va afirmar la portaveu,
que no hagi comès cap delicte.
De fet, Munté va recordar que
ara fa un any el Parlament va
aprovar les conclusions d’una co-
missió d’estudi que apostava pel
tancament del CIE  en conside-
rar-lo una “anomalia jurídica
pròpia d’altres temps”.

Aquesta nova polèmica amb
el CIE havia saltat ara fa una set-
mana quan el quart tinent d’al-
caldia de Drets de Ciutadania,
Participació i Transparència,
Jaume Asens, va anunciar que
l’Ajuntament havia ordenat el
tancament definitiu del centre
basant-se en el fet, per una ban-
da, que aquest no  té llicència
d’activitat i, per l’altra, amb l’ar-
gument que l’edifici no com-
pleix la normativa de seguretat
contra els incendis. 

La resposta per part del Mi-
nisteri de l’Interior va arribar la
mateixa tarda de l’anunci mu-
nicipal, quan va anunciar que el
CIE havia obert el mateix dia de
l’anunci de l’Ajuntament. De

fet, la delegació del govern es-
panyol a Catalunya va anunciar
que els serveis jurídics de l’Es-
tat recorreran l’ordre de cessa-
ment de l’activitat decretada
per l’alcaldessa Colau. En un co-
municat, la delegació del govern
espanyol especificava que la re-
obertura s’havia fet un cop les
obres havien permès condicio-
nar el centre.

La batalla entre l’Ajunta-
ment i el Ministeri de l’Interior
es va fer evident abans-d’ahir
quan agents de la Policia Na-
cional destinats al CIE van im-
pedir l’entrada al recinte a tres
tècnics municipals que volien
comprovar si s’estaven realit-
zant  activitats d’internament.

Imatge d’una protesta davant del CIE de la Zona Franca. Foto: Tanquem Els Cie

El Govern dóna suport a Colau
i demana el tancament del CIE

Redacció
SANTS-MONTJUÏC
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Associació de Comerciants

Creu Coberta

L’associació de comerciants Creu Co-
berta ha mantingut reunions de treball
amb diversos agents implicats en l’apli-
cació del programa Incorpora al nostre
barri. Per això, i des de fa unes setma-
nes, ha incrementat la ronda de contac-
tes amb associacions i col·lectius
dedicats a les persones en risc d’exclusió
social. El passat dilluns 11 vam mante-
nir una reunió amb el Districte de Sants-
Montjuïc, el Secretariat d’Entitats de
Sants, Hostafrancs i la Bordeta, l’asso-
ciació ABD, el menjador social Canpe-

dró i el Col·lectiu gitano d’Hostafrancs,
per començar a definir els temps d’apli-
cació. Al llarg d’aquest mes de juliol, i a
través dels tècnics d’ABD i la resta d’en-
titats es farà una selecció de persones
candidates susceptibles de poder formar
part del projecte, i a partir de setembre
s’iniciarà a un programa de formació o
reciclatge que els permeti incorporar-se
a l’entorn laboral.

Per a més informació, podeu dirigir-vos
al correu albert@creucoberta.com

Creu Coberta comença el programa 
Incorpora al barri d’Hostafrancs

Què és INFÓRMAME?
Som un centre de formació avançada
acreditat en tot l'estat per poder dirigir i
acreditar programes de Suport Vital Bàsic
i Desfibril·lació Externa Automàtica.
Juntament amb Telefónica Telecomuni-
caciones Públicas, donem actualment el
servei més complet i amb major respon-
sabilitat civil garantida en sistemes d'im-
plantació de desfibril·ladors a l'abast
públic; amb un objectiu molt clar: En-
senyar a salvar vides.

Des de quan existiu i com neix la ne-
cessitat de crear l'empresa?
INFÓRMAME compta amb una dè-
cada de trajectòria i sorgeix de la idea de
diferents professionals vinculats a l'àm-
bit de la docència davant la necessitat de
crear un projecte que aporti a les perso-
nes una formació de qualitat i acreditada
segons la legislació vigent, un equip de
desfibril·lació de gran prestigi i gran qua-
litat i afegir un valor afegit que aporti
tranquil·litat a les persones, cobertura de
responsabilitat civil, manteniments..,
d'aquesta manera les persones només
han de preocupar-se d'iniciar la reani-
mació i d'aquesta manera augmentar el

percentatge de supervivència de les víc-
times d'aturada cardíaca.

Per què és tan important la prevenció?
Perquè està demostrat que el 90% de les
aturades cardíaques succeïxen fora de
l'àmbit hospitalari i que si no s'aplica la
desfibril·lació i s'inicien tècniques de re-
animació mentre arriben els professio-
nals de les emergències mèdiques,
l'índex de supervivència és molt baix.
D'aquesta manera queda demostrat que
es poden salvar vides desfibril·lant de
manera precoç.

Què és un DEA?
És un equip mèdic que pot determinar
una arítmia letal i aplicar una descà-
rrega, si és necessària, per reiniciar el
batec normal del cor. No hi ha cap pos-
sibilitat d'aplicar una descàrrega errònia.

Com pot salvar la vida un DEA?
En la gran majoria d'aturades cardíaques
i durant els primers minuts posteriors a
aquesta es produeix una arítmia maligna
i letal anomenada FIBRIL·LACIÓ
VENTRICULAR, l’única solució per re-
vertir aquesta arítmia és administrar una

descàrrega elèctrica, aquí és on el DEA
detecta i determina aquesta arítmia i
aplica la descàrrega.

És necessària formació per fer-lo servir?
La legislació en matèria d'ús de desfi-
bril·ladors fora de l'àmbit hospitalari és
d'àmbit autonòmic. En el cas de Cata-
lunya ho regula el Decret 151/2012, de 22
de novembre, de la Generalitat de Cata-
lunya. La formació necesària per acredi-
tar-se oficialment és realitzar una
formació teòrico-pràctica reglada de 6
hores de durada impartida pels centres i
instructors acreditats per la Direcció Ge-
neral de Recursos i Planificació Sanitària.

Creu Coberta va ser un dels primers eixos
cardioprotegits. Com s'ha estès la idea?
Mitjançant la tasca de foment en la im-

plantació de la reanimació i desfibril·lació a
l'accès públic que hem treballat durant anys
a les fires organitzades per l'associació.

On es pot col·locar un DEA?
Un DEA es pot instal·lar en qualsevol
lloc, sabent que un espai cardio-protegit
és aquell que disposa de desibril·lador i
personal format i acreditat pel seu ús
durant l'horari d'apertura o accès de pú-
blic. Les recomanacions europees indi-
quen que hauria d'instal·lar-se, per
responsabilitat social, un equip DEA i
formar a persones en aquells llocs pú-
blics on l'afluència de gent pugui supo-
sar el risc d'una aturada cardíaca i el seu
accès sigui inferior a 3 minuts. Hem de
pensar que cada any tenen lloc 700.000
aturades cardíaques a Europa, 24.500 a
Espanya.

“La cardioprotecció,
un dret i un deure”

Parlem amb José Tendero, de l'empresa Infórmame, que 
s'encarrega d'assessorar el nostre eix comercial en la 

cardioprotecció. És un element d'una importància cabdal,
i per això hem volgut parlar-ne, ja que aviat esperem que 

el nostre sistema s'implementi arreu de la ciutat.

José Tendero / Graduat Mig en Emergències Sanitàries



13 | líniasants.cat13 juliol 2016

Associació de Comerciants

Creu Coberta

CREU COBERTA - BUTLLETÍ Nº 288

El passat dia 7 de juliol va tenir lloc
l'acte de commemoració del Centenari
de l'Òptica Oliver, al nostre carrer de
Creu Coberta. La Consellera de Co-
merç del Districte Àngels Boix i el pre-
sident de l'eix comercial Lluís Llanas
ens van acompanyar per felicitar la fa-
mília que, després de cinc generacions,
segueix al peu del canó. El nét del fun-

dador, Francesc Oliver és l'actual pro-
pietari, i el futur ja està assegurat amb la
pròxima generació, en Xavier Oliver.
Una família que ha sabut també regene-
rar el negoci, amb el departament d'u-
lleres de submarinisme graduades, únic
a tot Catalunya, el que l'ha fet mereixe-
dor del distintiu d'Establiment Singular.

Moltes felicitats!

L’Òptica Oliver fa 100 anys

Després del llançament del seu primer
disc, Mia Fuentes ha aconseguit, als seus
25 anys, posicionar-se com una de les ar-
tistes emergents del pop fusió a nivell na-
cional. Aquest 2016 ha estrenat el disc
Enredadera, un treball amb 10 temes pro-
pis en què ens parla d'amor, esperança,

nostàlgia i somnis per complir. Ja ens va
acompanyar fa uns mesos, i ara torna per
oferir-nos el seu millor repertori.

Nascuda a Ulldecona el 1991, Mia
es defineix com una dona sensible, cre-
ativa i persistent a l'hora d'arribar a les
seves fites.

Mia Fuentes, divendres 
en acústic al Meeting Point

Al llarg d'aquest mes, ha tingut al Mee-
ting Point Creu Coberta una interessant
iniciativa que vol treballar l'emoció per-
sonal, per a petits i grans, amb els man-
dales, que treballen l'atenció i la
concentració. Una vintena de persones hi
han participat assíduament i tal com ens
comenta la seva mestra, "els jocs i una

metodologia lúdica, activa individual o
cooperativa, segons el moment vital de
cadascú, amb activitats adreçades a les
seves edats, amb moviment, sons i tre-
balls manuals" són els elements que s'han
treballat, a més a més de fomentar les
intel·ligències múltiples enfocades a en-
fortir l'autoestima i la confiança.

Èxit del taller de Mandales
al Meeting Point
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El Poble Espanyol dóna la benvinguda 

a l’estiu amb la festa Splash! 
El diumenge 17 de juliol el
Poble Espanyol es vesteix de
gala per celebrar Splash, la Festa
d'Estiu, que inclourà una llarga
llista d'activitats relacionades
amb l'aigua, la dansa, la música
i les tradicions, entre altres pro-
postes.

L'emblemàtic recinte de
Montjuïc dóna així la benvin-
guda oficialment a l'estiu amb
una festa que farà les delícies de
petits i grans. Durant tot el dia
podrem gaudir d'un seguit de
propostes molt refrescants que
inclouran jocs i inflables d'ai-
gua, taller de bombolles gegants,
festa de l'escuma, jocs tradicio-
nals, rua de gegants i tallers de
capgrossos i pintacares. A més,
la música serà una de les princi-

pals protagonistes de la jornada,
amb el concert familiar amb ins-
truments de joguina de 2prince-
sesbarbudes, un roller disco i fins
i tot DJ en directe que tots co-
neixem molt bé: Miqui Puig!

Acabat d’estrenar l'estiu,
aquesta festa que durarà des de
les 11 fins a les sis de la tarda vol
ser un parèntesi perquè totes les
famílies que encara són a la ciu-
tat gaudeixin d'un dia molt es-
pecial i les que hagin començat
ja les vacances s'apropin també
a participar d'aquesta festa po-
pular i refrescant.

Més informació i 
venda d’entrades a

www.poble-espanyol.com

Aquest estiu viatja a una altra realitat i
gaudeix en la nostra plaça central d’a-
traccions equipades amb les últimes tec-
nologies per a tota la família! Lliura un
tiquet de compra de 10€ o superior de
qualsevol de les nostres botigues (excepte
Mercadona i Veritas) a les nostres hos-
tesses.

DE L´1 AL 16 DE JULIOL: ESFERA
IMMERSIVA
Entra en una projecció totalment envol-
tant amb una pantalla esfèrica de 360º.

DEL 18 AL 30 DE JULIOL: SIMU-
LADOR DE VOL
Sent-te com un ocell en un simulador de
vol de realitat virtual!

DE L´1 D´AGOST AL 7 DE SETEM-
BRE: EXPOSICIÓ DE ROBOTS

Endinsa’t en una fàbrica de robots ge-
gants de joguina!

*No serà necessari tiquet de compra per
gaudir d’aquesta atracció.

Aquest estiu viatja 
a una altra realitat

&
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FP Dual, la mejor manera de
formarse y trabajar
Las empresas apuestan cada vez
más por los profesionales específi-
camente formados para cubrir las
necesidades de sus compañías. En
España un 65% de los alumnos que
terminan la Formación Profesional
Dual consiguen incorporarse direc-

tamente al mundo laboral. Esta modalidad, que se ins-
cribe dentro de los ciclos formativos, es una alternativa
a la formación tradicional que permite a los jóvenes
conseguir sus primeras experiencias profesionales. Los
alumnos combinan la formación que reciben en su
centro educativo con un periodo de formación remu-
nerado en una empresa. 

Los beneficios de la modalidad Dual son múltiples,
tanto para las empresas como para los alumnos. Por
una parte, se adecúa la Formación Profesional a las ne-
cesidades reales del mercado y los alumnos reciben
una formación de más calidad, ya que gran parte de los
conocimientos se adquieren de forma práctica, tiene
un contrato de trabajo y están dados de alta en la se-
guridad social. Por otra, las empresas cuentan con em-
pleados cualificados, más acordes a sus necesidades
específicas. 

La FP ha dejado de ser “el patito feo” del sistema edu-
cativo, y se ha convertido en una alternativa para los es-
tudiantes que quieren especializarse en sectores
concretos de conocimiento. Es una manera de estudiar
más práctica y en contacto directo con la realidad del
mundo laboral. 

Entre los estudios más demandados y con mejor sa-
lida profesional se encuentran los de la rama de comer-
cio y marketing, tales como Técnico en Actividades
Comerciales, y los relacionados con la rama sanitaria.  

Carmen Fernández Gabriel 
Assessora de Formació FORMA’T

www.institutformat.com

El voluntariat és una realitat
social
El voluntariat és una realitat social, és
una resposta col·lectiva a actuar mo-
guts per un sentiment de solidaritat
que ens fa sensibles a detectar pro-
blemes i mancances i a dinamitzar
recursos per tal de pal·liar-les, és una
actitud social que dóna resposta a un

sentiment comú de sentir-se solidari.
Un voluntari dóna segons les seves possibilitats, i se-

gons les seves necessitats, si no hi hagués mancances per
cobrir,  no hi hauria necessitat dels voluntaris, per aquest
motiu sempre farà falta a la societat l’actuació gratuïta
d'aquest, el voluntari actua en un marc més o menys or-
ganitzat i en el nostre barri existeixen moltes associacions
les quals no podrien desenvolupar moltes de les seves
accions si no fos gràcies d’aquestes persones.

Per poder fer de voluntari cal una associació o entitat,
sense aquesta associació hi haurà persones solidàries, bons
ciutadans, actes de bon veïnatge, però no voluntaris.

Els voluntaris s’han d’ocupar dels interessos dels al-
tres o de la comunitat en general, sense contraprestació
econòmica, en una organització i des de la solidaritat, és
una realitat creixent a Catalunya, com arreu d’Europa i
sobretot del món occidental.

D’una banda, el voluntariat es va adequant cons-
tantment per tal de donar resposta a les noves deman-
des i mancances socials i, d’altra banda, les institucions i
la societat en general han anat fent més palès el reco-
neixement de la tasca insubstituïble dels voluntaris i de
les entitats de voluntariat, de fet, el voluntariat és un fe-
nomen molt arrelat a Catalunya i que ha anat molt lligat
a la seva història recent.

L’acció voluntària a Catalunya bé de lluny i ha gaudit
sempre d’una gran vitalitat, amb la seva tasca quotidiana
mitjançant el teixit associatiu, ha facilitat la integració de
moltes persones a la societat alhora que ha col·laborat
en la creació i el tarannà del nostre país.

Manel Solà
Associació d’Amics de Creu Coberta

manelsoya@yahoo.es

No és culpa de d'Hondt!
Tots els anys, després de l'orgia elec-
toral, milers de persones culpabilit-
zen del repartiment injust al sistema
d'Hondt. Res més lluny de la realitat.
D'Hondt premia lleugerament les
forces majors, però les seves alter-
natives infrarepresenten al partit
amb més vots i sobrerepresenten a

les forces minoritàries.
El vot té la tasca impossible d'escollir una d'entre

totes les opcions possibles, però el resultat depèn de la
pregunta que fem i de com la fem. Els mètodes de re-
partiment no són els que distorsionen el vot, sinó que
reflecteixen la voluntat de la gent el millor que poden. El
culpable l'haurem de buscar-lo en un altre lloc.

La solució per arreglar la representativitat del vot
passa per:
- Augmentar el nombre d'escons que es reparteixen a
cada circumscripció, o bé,
- Engrandir i/o arreglar les circumscripcions perquè si-
guin menys dispars.

No podem oblidar-nos d'altres mecanismes que desvir-
tuen la representativitat del vot. Serà necessari:
- Que el valor del vot entre circumscripcions sigui sempre
el mateix.
- Eliminar el llindar que limita qui pot entrar al reparti-
ment d'escons.
- Permetre el vot en blanc computable per deixar escons
buits.

És una història complexa: tenim milions de votants i cen-
tenars de maneres de traduir els vots.

El sistema electoral que triem transformarà la reali-
tat: Amb els pocs escons que tenim hem de representar
la voluntat rere cada vot. Serà el moment de buscar al-
guna cosa més enllà d'una bona representativitat entre
votants i escons? Què tal si connectem aquests dos ex-
trems del sistema?

Sirus D. Abadía
Director de Inceptum *[Hub]

hub.inceptum.cc

Els deures
Darrerament un dels temes de debat
en el món educatiu gira al voltant del
que coneixem com a deures escolars.
És a dir, ens preguntem si aquestes ac-
tivitats que els docents encomanem a
l'alumnat per fer fora del centre són
útils i necessàries i quins són els efectes
reals sobre el procés d'aprenentatge.

Avui dia parlem del currículum de la llar com el con-
junt de vivències, actituds, activitats... que complementen
la vida escolar. Entre elles està com es percep a casa la feina
de l'escola i dels docents. També si es dona suports o no
allò que aquests considerem que completa el treball a
l'aula, és a dir, els deures i l'estudi en general.

Donar suport a no vol dir substituir. Per tant, els deu-
res han d'ajudar a consolidar i completar allò treballat a
classe, afavorir l'adquisició d'hàbits i rutines, fomentar la
reflexió individual, aprendre a gestionar el temps...
Aquest treball a casa no hauria d'ocupar més que una
fracció del treball fet a classe i hauria d'estar pensat de
tal manera que l'alumnat fos capaç de fer-lo pel seu
compte, sense l'ajuda de tercers. La família ha de facilitar
l'espai i el moment per fer els deures, però aquests hau-
rien d'estar proposats de manera que el noi o noia sigui
capaç de fer-los amb autonomia.

Així doncs, veiem que els deures només es poden de-
manar a partir de certa edat, un cop l'alumnat ha assolit
un suficient grau de maduresa. Així doncs, no s'haurien
d'introduir abans del 3r d'Educació Primària i amb la fina-
litat d'acabar allò que l'alumne/a no ha pogut fer a classe.
A mesura que els nens i nenes es van fent més grans se'ls
ha d'anar forçant a l'assumpció de responsabilitats. L'es-
tudi i treball formen part d'aquest creixement personal.

Els deures s'han de donar en mesura justa, ben orien-
tats des de l'escola i de manera que no xoquin amb l'-
horari familiar. L'aprenentatge no es pot limitar a l'aula:
família i entorn són poderosos actors en la formació de
les persones.

Víctor Ranera i Martín
Director General de l’Escola Joan Pelegrí

vranera@joanpelegri.cat

Hipertensió
La pressió arterial és la força que
exerceix la sang al circular per les
arteries (pressió màxima) i per les
venes (pressió mínima). La xifra
més alta mesura la força de la sang
quan el cor es contrau, la pressió
sistòlica, que convé que estigui per
sota de 140mmHG. La xifra baixa

indica la força quan el cor està relaxat, la pressió dias-
tòlica, i es considera hipertensió a partir de 90mmHg.

El 40% dels espanyols majors de 35 anys té la ten-
sió arterial alta, una xifra que passa del 70% quan arri-
bem als 75 anys. Per això és important controlar-la, ja
que la hipertensió, com passa amb el colesterol o el
sucre no donen símptomes. Però a poc a poc van per-
judicant l' organisme.

Hi ha factors que influeixen en la tensió, així com
l'obesitat, l'estrès, la nicotina del tabac, l'excés de sal,
la mala alimentació i el sedentarisme faciliten la pu-
jada de tensió. Si volem tenir la tensió controlada
podem reduir la sal i menjar aliments amb un baix
contingut en sodi.

I per últim, convé mesurar-se la tensió arterial de
forma regular.

Reyes Vilar Viladomiu
Farmacèutica

www.farmaciavilarviladomiu.es

Els expertsdel barri opinen

Injectors d’adrenalina
Actualment, el coneixement sobre
al·lèrgies i intoleràncies en la nos-
tra societat, és cada cop més gran.
Amb la nova normativa que va en-
trar en vigor a principis del 2015,
fabricants i establiments d'alimen-
tació han hagut de tenir en compte
l'obligatorietat de declarar els

al·lèrgens dels seus productes. Al mercat ja podem
trobar molts aliments sense gluten i sense lactosa
però, les al·lèrgies i les intoleràncies no són només al
gluten i a la lactosa, la llei obliga a declarar 14 al·lèr-
gens, alguns d'aquests són la proteïna de la llet de
vaca, l'ou, els fruits secs... Segons l'Acadèmia Europea
d'Al·lèrgia i Immunologia Clínica, el 22% de nens eu-
ropeus pateix algun tipus d'al·lèrgia. Penseu que a
molts d'ells una simple traça els hi pot provocar un
xoc anafilàctic que els pot dur a la mort si no s'actua
immediatament administrant-los adrenalina autoin-
jectable. No creieu doncs, que seria necessari que so-
bretot les escoles, les cases de colònies, i altres centres
infantils disposessin sempre d'un auto-injector per a
casos d'urgència?

Creu Coberta és un eix pioner a l'hora de pensar a
salvar vides en cas d'emergència i per això s'ha con-
vertit en un eix cardioprotegit. De la mateixa manera,
seria fantàstic aconseguir que al nostre país estigués-
sim preparats en aquest sentit i que en centres infan-
tils (escoles, cases de colònies, etcètera) i perquè no
també als restaurants disposessin d'autoinjectors i
que el personal estigués entrenat per actuar i submi-
nistrar adrenalina en cas d'urgència. Es podrien salvar
moltes vides.

Núria Canturri
Autora del llibre “Mamà, em pica. Manual de 

supervivència per a pares novells en al·lèrgies i 
intoleràncies als aliments.” i propietària 

de la botiga “Jo També Sóc Al·lèrgic”
www.jotambesocallergic.cat
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Juliol i agost és sinònim de re-
baixes pels comerciants. La cam-
panya de descomptes va arrencar
de manera oficiosa, que no ofi-
cial, el passat dia 1. La Confede-
ració de Comerç de Catalunya
(CCC) va afirmar a l’inici de la
campanya que la previsió és que
les botigues catalanes facturin
800 milions d’euros, el que re-
presenta un augment d’entre el
3 i el 5% respecte del mateix pe-
ríode de l’any passat. 

Però què en pensen els co-
merciants del districte? Lluís
Llanas, president de l’Associació
de comerciants de Creu Coberta,
explica a Línia Sants que els
primers dies de la campanya de
rebaixes “van anar bé”, i que
possiblement els resultats su-
perin els de l’any passat, tot i que

“en general”, no hi haurà un
gran canvi enguany. 

Una opinió similar té Enric
Llosa, de Sants Establiments
Units, que descriu els primers
dies de les rebaixes com “més
aviat fluixos”. Tot i així, Llosa és
optimista. “Les expectatives de
millora sempre hi són”, afirma. 

Pel que fa als comerciants de
la Marina, Mei Márquez, mem-
bre de la junta, espera que la gent

“compri al petit comerç de pro-
ximitat”, que és qui fa “les re-
baixes de debò”. 

I és que una queixa unànime
dels petits botiguers és l’avança-
ment dels descomptes que fan al-
gunes superfícies. “Cal defensar
el model de rebaixes català i les
seves normes”, etziba Llanas,
que aposta per treballar perquè
“revifin” i no quedin diluïdes en
les ofertes que es fan tot l’any. 

Els comerciants mantenen les expectatives per a la campanya. Foto: Arxiu

Els botiguers fan un balanç
discret de l’inici de les rebaixes
» El sector preveu un augment de la facturació d’entre el 3 i el 5%

» Els comerciants critiquen els descomptes que es fan durant tot l’any

Botiguers i veïns critiquen 
la reordenació de Joan Güell

POLÈMICA4Veïns i comerciants
del carrer Joan Güell estan re-
collint signatures en contra de la
reordenació que s’ha fet d’a-
quest vial, assegurant que “no ha
estat ben feta” i que el carril bici
que s’hi ha instal·lat no s’ha fet
d’una manera “correcta”. 

Eduard Valls, un dels co-
merciants de la zona, recalca a Lí-
nia Sants que no estan en contra
dels carrils bici en sí, però la-
menta les afectacions que gene-
ra en el dia a dia. En concret,

Valls descriu situacions com ara
“transportistes aparcant a so-
bre dels carrils bici”, provocant
que els ciclistes no puguin passar,
o que aquests mateixos vagin per
la vorera en comptes de fer ser-
vir el seu carril. En aquest sentit,
Valls també critica que s’hagi
tret la zona de càrrega i descà-
rrega i recorda que ”Joan Güell
és un carrer comercial”. 

Ara per ara estan recollint sig-
natures als comerços per tal de
demanar una solució a tot plegat.

L’Òptica Oliver, Establiment
Singular, celebra 100 anys

RECONEIXEMENT4Hostafrancs
celebra els 100 anys de l’Òptica
Oliver, un establiment fundat el
1916 i que forma part de l’Asso-
ciació de Comerciants de Creu
Coberta. El passat dia 7 es va ce-
lebrar una festa d’aniversari on
els actuals propietaris van rebre
una placa en reconeixement pel
seu centenari, la qual va ser re-
collida per Francesc Oliver. 

NISSAGA INNOVADORA
El Francesc és el nét del funda-
dor de la botiga, el Joan, fill de
masovers que va obrir una peti-

ta botiga dedicada a l’òptica i la
rellotgeria. 

Als anys 70 el Francesc Oli-
ver va començar a treballar en
ulleres per poder veure bé a
sota de l’aigua, una idea que ha
convertit aquesta botiga en un
referent internacional en lents
per a submarinistes. 

Aquest fet innovador l’ha fet
mereixedora del distintiu d’Es-
tabliment Singular. 

Pel que fa al relleu genera-
cional, aquest sembla garantit
amb el Xavier Oliver, fill de l’ac-
tual propietari i també òptic. 

Un programa per millorar
l’accessibilitat a les botigues

PROJECTE4L’Institut Municipal
de Persones amb Discapacitat
(IMPD) ha posat en marxa una
diagnosi sobre l’accessibilitat
als comerços de la ciutat, simi-
lar al projecte que ja es va posar
en marxa a Sants fa uns mesos. 

En concret, una vintena de
persones recorreran les boti-
gues dels eixos per comprovar
les seves condicions per accedir-
hi i fer un mapa digital que,
mitjançant una aplicació mò-

bil –Mapp4all–, permetrà les
persones amb discapacitat lo-
calitzar els locals sense barreres. 

Aquesta iniciativa va ser pre-
sentada el passat dilluns dia 6, de
la mà de la tinent d’alcalde de
Drets Socials, Laia Ortiz; la regi-
dora de Comerç, Montserrat Ba-
llarín, i el director de Mapp4all,
Josep Esteba. 

La inversió de tot el projecte és
de 40.000 euros i estarà coberta
pels ingressos de la taxa turística. 

Festa | Tapes i música al Meeting Point de Creu Coberta
Aquest divendres dia 15 el Meeting Point de Creu Coberta acollirà el Mia Fuentes 

& Tapas, un esdeveniment que inclou un concert d’aquesta artista emergent del pop 
nacional i la possibilitat de tastar tres tapes amb beguda. L’acte arrencarà a les vuit de

la tarda amb la degustació gastronòmica i seguirà amb el concert, a dos quarts de 10. 

Redacció
SANTS-MONTJUÏC

Una imatge del carril bici de Joan Güell. Foto: Twitter (@xavisic)
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El Centre Cívic Barceloneta recorda l’enderroc del barri i el trasllat forçós dels seus veïns

El rastre del Somorrostro
MEMÒRIA/ El 25 de juny de 1966, les 15.000
persones que vivien al Somorrostro van ser
obligades a marxar de la platja de Barcelona
per anar a viure a Sant Roc (Badalona), en un
barri de nova creació. 

Ara, el Centre Cívic Barceloneta acull
fins al 25 de juliol l’exposició 50 anys de l’en-
derroc del Somorrostro, un recull fotogràfic
que recorda la marxa dels veïns expulsats
del barri de barraques per deixar via lliure
a una Barcelona que volia amagar la misè-
ria, enviant-la als seus municipis veïns, i
convertir-se en un una ciutat atractiva pel
turisme. Un canvi que, evidentment, impli-
cava la reforma del front marítim. 

DE LA NIT AL DIA
“Vam haver de desaparèixer del Somorros-
tro de la nit al dia”. Així explica Miguel San-
tiago, un dels seus veïns, el trasllat forçós i
l’enderroc de l’antic barri de barraquistes de
Barcelona, situat a la platja del districte de
Sant Martí, des de l’alçada de l’actual Hospi-
tal del Mar fins a l’antic dipòsit del gas de la
platja del Bogatell.

El trasllat del Somorrostro no es pot
considerar un fet aïllat, segons considera
l’historiador Emili Ferrando. “El desmante-
llament s’ha d’entendre en el context de vo-
ler treure la misèria de Barcelona per deixar-
la bonica”, assenyala. 

De fet, només sis dies després del trasllat,
la platja de Barcelona va acollir la Setmana Na-
val, organitzada pel règim franquista i que in-
cloïa una exhibició militar. D’altra banda, la
desaparició del Somorrostro era necessària
per aplicar el pla urbanístic de l’alcalde Por-
cioles que preveia transformar la primera lí-

nia de mar de la capital en una zona turísti-
ca. Un canvi que els barraquistes ja no van
veure. “Van traslladar-nos amb camions a Sant
Roc”, recorda Santiago, que aleshores tenia
16 anys i vivia amb els seus pares. “Quan vam
arribar al nou barri estàvem desorientats.
Sempre havíem viscut a la platja”, recorda, al-
hora que qualifica d’”experiència dura” el tras-
llat. “Era inevitable mirar enrere i trobar a fal-
tar el Somorrostro”, reconeix.

No és difícil d’entendre, tenint en comp-
te que el nou barri va néixer sense cap equi-
pament ni servei públic. “Acabat de construir,
Sant Roc ja semblava abandonat”, diu Ferrando.

COMMEMORACIÓ
Amb el trasllat, els veïns van canviar de ciu-
tat i de realitat i Barcelona va oblidar el So-
morrostro. Un oblit que l’Ajuntament i
diverses iniciatives ciutadanes han inten-
tat combatre durant els darrers anys. El 25
de novembre del 2014, per exemple, es va
dur a terme un homenatge a l’antic barri
de barraques més gran i poblat de la ciu-
tat, en un acte presidit per l’exalcalde Xa-
vier Trias.

L’homenatge va consistir en la col·locació
d’una placa commemorativa a l’accés de la
platja. La iniciativa va néixer durant el man-
dat de Jordi Hereu, quan un grup de ciuta-
dans i entitats van demanar al seu govern que
fes visible els principals barris de barraques
de la ciutat i que s’homenatgés els barcelo-
nins que hi van viure. 

De fet, alguns d’ells van ser presents en
l’acte celebrat fa dos anys i van reivindicar la
necessitat de recordar un barri esborrat pel
règim franquista ara fa 50 anys.

POLÈMICA/A principis del mes passat, el Tribunal Suprem
va revocar la sentència que condemnava Fèlix Millet i Jor-
di Montull per tràfic d’influències en les irregularitats ur-
banístiques en el projecte de l’hotel del Palau. El tribunal ha
desestimat els recursos de la fiscalia i de les acusacions par-
ticulars (de la Fundació Orfeó Català-Palau de la Música i de
l’AVV Casc Antic) i ha admès els recursos de Millet i Montull,
per als quals es demanaven inicialment 10 anys de presó.

Pocs dies després de conèixer aquesta decisió, la FAVB
va emetre un comunicat valorant la sentència, que qualifi-
ca de “derrota ciutadana”. La federació considera que la de-
cisió del Suprem “deixa sense càstig un procés de manipu-
lació urbanística que tenia com a objectiu exclusiu el lucre
d’uns pocs”. La FAVB considera que  “les actuacions judicials
es fixen més en les formes que en els continguts” i denun-
cia que en “els casos que es fan negocis sense escrúpols sa-
ben com esquivar els procediments formals i com ocultar
maniobres amb l’objectiu d'obtenir impunitat”. La federa-
ció defensa que cal “un altre model de justícia i una altra ti-
pificació de les infraccions, per tal que els grans delictes con-
tra la col·lectivitat rebin el tractament que mereixen.”

El text de la FAVB acaba destacant la “tenacitat de la llui-
ta del barri encapçalada per Veïns en Defensa de la Barce-
lona Vella i l’Associació de Veïns i Veïnes del Casc Antic”.

La sentència de l’hotel del Palau és 
“una derrota ciutadana”, segons la FAVB IGUALTAT/El passat 28 de juny la ciutat va tornar a com-

memorar el Dia Internacional de l’Orgull Lèsbic, Gai,
Transsexual, Bisexual i Intersexual (LGTBI).

Centenars de persones van omplir la plaça Universi-
tat, on es va celebrar un acte reivindicatiu en el qual tam-
bé es van recordar les víctimes de la massacre d’Orlando
del passat 12 de juny.  Lara Sajén, ballarina del grup Fan-
goria, va ser l’encarregada de llegir el pregó, un al·legat
a la igualtat i a la inclusió.

Durant el seu parlament, Sajén també va destacar que
actualment hi ha molt més respecte pels drets dels ho-
mosexuals, però va recordar que cal continuar lluitant
pels drets humans i per la llibertat individual. L’artista va
concloure el seu parlament recordant que cal aprendre
del passat per entendre el present i per poder crear un
futur “respectuós i inclusiu”.

La ciutat torna a celebrar 
el Dia de l’Orgull LGTBI

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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SERVEIS/ Canvi d’horaris en les ofi-
cines d’atenció ciutadana (OAC).
Des de principis d’aquest mes i fins
al dia 24 de setembre, aquests es-
pais obren de dilluns a divendres
entre dos quarts de 9 del matí i
dos quarts de 3 de la tarda.

Les úniques excepcions són
l’oficina de la Marina, a Sants-
Montjuïc, i l’oficina de la Zona
Nord, a Nou Barris, que estaran
tancades fins al 4 de setembre.

En aquests espais es poden
gestionar tota mena de tràmits, de-
manar serveis com la targeta rosa
o demanar permisos d’obres. Per
demanar cita prèvia cal trucar al
010, visitar el portal de l’Oficina Vir-
tual o fer servir l’app MobileID.

En marxa l’horari
d’estiu de les oficines
d’atenció ciutadana

TROBADA/Durant els dies 1 i 2 d’aquest
mes, l’Espai Jove La Fontana de Gràcia es
va convertir en l’escenari de la primera
edició del Fòrum Veïnal sobre Turisme.
Sota el lema La ciutat és per viure, no per
viure’n, l’Assemblea de Barris per a un Tu-
risme Sostenible (ABTS) va organitzar dos
dies de tallers, jornades i debats amb l’ob-
jectiu de “compartir i treballar els conflic-
tes provocats per la indústria turística, així
com proposar solucions i alternatives eco-
nòmiques”. Aquestes activitats han coin-
cidit amb l’aniversari del primer any de
vida de l’assemblea.

El periodista i exdiputat de la CUP An-
tonio Baños va ser l’encarregat de l’acte de
presentació del fòrum el dia 1 a la tarda.
La jornada també va comptar amb la par-

ticipació de Paula Martí, de l’ABTS, el pre-
sident de la CONFAVC, Jordi Giró, el vice-
president de la FAVB, Albert Recio, i les
ponències dels geògrafs Francesc Muñoz
i Ivan Murray, que van posar sobre la taula
diferents temes relacionats amb la situa-
ció del turisme a la ciutat.

Durant el matí del dia 2 es van orga-
nitzar tallers i dinàmiques obertes als
veïns. Algunes d’aquestes van ser orga-
nitzades per les entitats convidades al
fòrum, associacions com Ecologistas en
Acción Málaga, la plataforma Aturem BCN
World, els mallorquins responsables de la
publicació Tot Inclòs o el Comitato No
Grandi Navi de Venècia, un dels actors
més potents de la lluita veïnal contra el tu-
risme massiu arreu del món.

L’Espai Jove La Fontana acull el 
primer Fòrum Veïnal sobre Turisme

LLEURE/ Els patis de 16 centres es-
colars de la ciutat es reivindiquen
com a alternativa de lleure per a
l’estiu. Fins al dia 31 d’aquest mes,
els patis de tres instituts de Nou Ba-
rris, dos de Sant Andreu, Sant
Martí, Horta-Guinardó i Sants-
Montjuïc i un de Ciutat Vella, l’Ei-
xample, Les Corts, Sarrià-Sant Ger-
vasi i Gràcia obren les seves portes
i organitzen activitats educatives,
esportives, culturals, artístiques i
pedagògiques.

L’horari d’obertura d’aquests
espais pot variar en funció del
centre, però en tots els casos és de
dilluns a diumenge en una for-
quilla que oscil·la entre les 5 de la
tarda i les 9 del vespre.

16 patis escolars,
alternativa lúdica
per a tot el mes

PUBLICACIÓ/ Carrer, la revista
que edita la FAVB, ha publicat el
seu número 140. Aquesta vegada,
les pàgines centrals de l’edició es
dediquen a abordar el reparti-
ment desigual de la riquesa. Sota
el títol Què fem amb tanta des-
igualtat? s’agrupen articles del
professor d’economia de la UAB Al-
bert Recio, dels sociòlegs Xavier
Bonal  i Teresa Forns i del politòleg
Vicenç Navarro, entre d’altres.

El 140 de Carrer també inclou
una crònica de l’estada de Joan Ma-
ria Soler a Buenaventura o una
peça sobre la situació de la gestió
de l’aigua a la ciutat, entre d’altres.
El PDF de l’edició sencera es pot des-
carregar al portal web de la FAVB.

Surt el número
140 de la revista
‘Carrer’ de la FAVB

veïns en línia

“Deixem de vendre sucs a la Boqueria i
començarem a fer sostenible el turisme”

ENTREVISTA/ El cap de setmana
de l’1 i 2 de juliol, l’Assemblea de Ba-
rris per un Turisme Sostenible
(ABTS) va organitzar el primer
Fòrum Veïnal sobre Turisme. Una de
les veus que hi va participar va ser
l’arquitecte David Bravo, que va
abordar la substitució d’usos en
l’habitatge i l’espai públic. Ara con-
versa amb Veïns en Línia sobre
aquesta qüestió i altres reptes que
ha d’encarar la ciutat en relació amb
el model turístic que vol per al futur.

La ciutat és per viure-hi, no per viu-
re’n. Aquest era el lema del fòrum.
El comparteix?
Amb el lema no hi estic del tot d’acord.
Comparteixo les seves intencions
però s’hauria de matisar. No es trac-
ta que no es pugui viure de la ciutat,
sinó que el mercat estigui democra-
titzat i que hi hagi igualtat a l’hora d’ac-
cedir a la riquesa i a les oportunitats.

Més enllà del lema, vostè va par-
lar de la substitució d’usos en
l’habitatge i l’espai públic a cau-
sa del turisme. 
És el pal de paller del problema. Si
la ciutat fos una paella, l’habitatge
seria l’arròs. És la part cabdal. Des-
prés hi ha serveis, comerços, carrers,
llocs productius... Sempre cal una re-
gulació i, quan no s’actua correcta-
ment, el problema afecta l’habitat-
ge. El Gòtic, per exemple, ha perdut
en 4 anys el 45% de la població em-
padronada. Això és un barricidi.

Molts habitatges ara són pisos tu-
rístics.  Hi ha qui demana que es

prohibeixin totalment. Hi està
d’acord?
El primer que s’ha de fer és definir el
problema abans de prohibir res. No
és el mateix aquell que marxa de va-
cances i lloga casa seva per treure’s
uns diners extres que un propietari
de la Barceloneta que té 30 quarts de
casa i els va llogant sistemàticament
sense ni tan sols trepitjar-los. Són dos
usos molt diferents de la mateixa eina
i, per tant, primer cal veure quin és
exactament el nociu. Jo crec que el
límit l’hem de situar en el fet que en
cap cas l’ús complementari pot subs-
tituir l’ús residencial de la casa. 

Deixant de banda l’habitatge,
pel que fa a l’espai públic hi ha
llocs, com la Rambla, on el turis-
me és majoritari. Què es pot fer
per revertir la situació?
Abans de fer, el que caldria primer és
deixar de fer. Per exemple, a moltes
parades de la Boqueria ara es venen
sucs preparats en gots de plàstic
orientats al turisme. L’oferta actual
perverteix l’ús que se li suposa a un
espai públic com aquest. I això té un
efecte crida envers els turistes: genera
una demanda determinada. Deixem
de vendre sucs, recuperem l’ús tra-
dicional del mercat i començarem a
fer sostenible el turisme.

De totes maneres, situacions com
aquesta passen arreu del món...
Hi ha llocs que, pel seu atractiu,
són molt visitats i difícilment això
canviarà, no?
Al contrari, penso que aquesta
tendència no pot seguir com fins

ara! Des de fa 40 anys les ciutats es-
tan debatent cap a on volen anar.
A Europa s’ha fet una aposta pel
sector terciari, de serveis, però el
que es ven majoritàriament és his-
tòria, espais públics, monuments...
Això és més sensat que el que s’ha
fet aquí. Cal civilitzar el turisme. I, dit
això, organitzar-se perquè els
guanys no es concentrin en poques
mans i la despesa en la resta. Cal de-
mocratitzar-lo.

Hi ha marge des del punt de vis-
ta de l’urbanisme per afavorir
aquest canvi que vostè defensa?
No només hi ha marge per regu-
lar des de l’urbanisme aquest i al-
tres aspectes, sinó que s’ha de fer

urgentment. Cal apostar per un
model més sostenible i social dels
usos que hi ha a la ciutat. I l’urba-
nisme és un instrument essencial
per aconseguir-ho.

Creu que el què s’està fent des de
l’actual govern d’Ada Colau va en
aquesta línia? És suficient?
Crec que va en la línia correcta, però
evidentment encara no és suficient.
Cal temps, esforç, coneixement, em-
patia i participació per impulsar can-
vis així. No és immediat. De fet, és di-
fícil canviar el rumb, perquè hi ha
compromisos de governs anteriors,
contractes ja firmats, inèrcies fortes...
Però estem en la direcció correcta:
aplicant sentit comú i ordre.

David Bravo / arquitecte i un dels participants en el primer Fòrum Veïnal sobre Turisme

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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En Josep i la Maria han decidit, amb
els seus dos fills, anar a passar el dis-
sabte a la muntanya. És un calorós
dia d’estiu i els ve de gust anar fins
a l’espai natural que tenen a tocar
de casa, el Montnegre. 

Només arribar a les portes de
l’espai natural es troben amb un in-
formador, una persona del Pla d’In-
formació i Vigilància (PVI) 2016, el
dispositiu que cada any a l’estiu la
Diputació de Barcelona imple-
menta a 427.979 hectàrees forestals
de la demarcació de Barcelona.
L’informador, un dels 170 que hi ha
contractats per fer aquesta feina a
tot el territori barceloní, els explica
les mesures de prevenció d’incen-
dis i la importància de no cometre
infraccions a la reglamentació en
aquesta matèria. Està en contacte
permanent amb un centre de con-
trol, com també ho estan els guai-
tes, que en Josep, la Maria i els seus

fills poden veure a la llunyania dalt
d’una torre. Des d’aquestes torres,
repartides també per tot el territo-
ri, els 44 guaites detecten columnes
de fum i traslladen la seva correc-
ta localització al centre de control.
Allà on la família d’en Josep ja no
arriba és al centre de control, on hi
treballen els operadors de zona, els
auxiliars i els enginyers de zona, que
són els encarregats de vetllar pel
bon funcionament del dispositiu
d’informació i vigilància. Són, en to-
tal, 48 persones que, sumades a les
anteriors, fan les 262 que enguany
s’han contractat pel PVI 2016.

El PVI el va iniciar la Diputació de
Barcelona el 1996 com a prova pilot
a la zona de l’Alt Penedès i des d’a-
leshores s’ha estès a gairebé tota la
superfície forestal de la demarcació.
L’objectiu és evitar l’inici d’incendis
forestals informant tothom que arri-
ba als espais naturals i, enguany, es
treballarà per intensificar aquests es-
forços d’informació en aquells punts
concrets on es concentra la pobla-
ció usuària del bosc. De fet, en Josep,
la Maria i els seus fills es troben amb

molts altres visitants, que també han
decidit anar a passar el dia al Mont-
negre. Tots ells s’han trobat l’infor-
mador perquè han arribat al parc a
l’hora de dinar, i el personal del PVI
treballa durant les hores de màxim
perill d’incendi forestal, que abraça
des de 2/4 d’1 del migdia i fins a 2/4
de 8 del vespre. Quan a mitja tarda
decideixen tornar a casa, la família
s’ho ha passat tan bé que pensa en
tornar-hi el cap de setmana; també
s’hi trobaran els informadors i la res-
ta del personal del PVI, perquè el dis-
positiu està operatiu des del 17 de
juny i fins a l’1 de setembre.

Un dispositiu que té un pres-
supost de 2 milions d’euros, que
comprèn, bàsicament, la contrac-
tació de tot el personal, els 91 ve-
hicles dels informadors i dels auxi-
liars de zona i material tècnic, de te-
lecomunicacions o d’oficina. Aquest
cost és assumit per la Diputació de
Barcelona, tot i que els 268 ajunta-
ments que participen en el dispo-
sitiu fan una aportació de com-
bustible per als vehicles segons la
seva superfície forestal.

Informar per evitar incendis
» La Diputació de Barcelona posa en marxa com cada estiu el Pla d’Informació i Vigilància 

a les zones forestals de la demarcació, centrant-se en els punts més concorreguts

Redacció
BARCELONA

EL PVI compta amb 91 vehicles per als informadors i els auxiliars de la zona. Foto: Judit Contreras/Diputació de Barcelona

@diba
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El Dinàmic Batlló ja coneix els
seus rivals al grup 3 de Segona
catalana, on va pujar després de
superar l’eliminatòria d’ascens
contra el Folgueroles a mitjans
de juny. Els de la Bordeta van de-
rrotar els d’Osona en el partit d’a-
nada per un gol a dos i van fer els
deures a casa guanyant per tres
a dos, un partit que segons el
president, Xavier Lario,  en de-
claracions a Línia Sants, “va ser
molt emocionant”.

Ara, el conjunt de la Borde-
ta està preparant la pròxima
temporada amb il·lusió, ja que
suposa el retorn de l’equip a Se-
gona catalana, on van pujar fa
dos anys –i va baixar la tempo-
rada passada–. Per tant, l’ob-
jectiu principal serà mantenir la
categoria.

A diferència de fa dos anys,
quan molts dels jugadors de l’e-
quip van marxar, enguany el pa-
norama és més positiu. “Afron-
tem el nou curs amb el mateix
equip”, afirma Lario, que reco-
neix la dificultat del grup 3 de Se-
gona on han quedat enquadrats.
“Els equips de la categoria són
molt potents”, diu Lario, que tot
i així es mostra optimista amb les
possibilitats de l’equip. 

Alguns dels principals rivals
a batre al grup 3 de Segona són

l’Atlètic Espluguenc, el Can Vi-
dalet –tots dos d’Esplugues–, el
Martorell, la Unificació Bellvitge
i el Gornal –aquests dos últims
són de l’Hospitalet–, rivals pels
quals “cal entrenar més durant la
setmana”, reconeix Lario. 

En aquest sentit, el Dinàmic
Batlló intentarà ampliar la prò-
xima temporada els horaris d’en-
trenament actuals, que són de
només tres hores a la setmana,
un temps que és “insuficient per
al nivell de Segona catalana”.

Partit d’anada contra el Folgueroles. Foto: Twitter (@mikirodriguezz)

El Dinàmic Batlló ja coneix els
seus rivals a Segona catalana

» Els de la Bordeta tornen a la categoria després de baixar l’any passat
» Xavier Lario, president: “Afrontem el nou curs amb el mateix equip”

Tot a punt per a la Cursa
Popular del Poble-sec

ATLETISME4El Poble-sec viurà
la seva vintena Cursa Popular
aquest diumenge dia 17. L’esde-
veniment, organitzat pel Club
Atlètic Running, posarà a prova
els participants amb un nou re-
corregut de cinc quilòmetres pels
característics carrers del barri. 

El punt de sortida i d’arriba-
da de la carrera estarà ubicat a la
plaça del Sortidor des d’on els co-
rredors faran dues voltes a un
circuit íntegrament d’asfalt que
passarà per carrer emblemàtics
com Vila Vilà o Blasco de Garay,
i passarà per davant d’edificis

històrics com El Molino o l’en-
trada del mític Refugit 307, un
llegat històric de la guerra civil al
Poble-sec. 

Les curses infantils, que se-
ran gratuïtes, arrencaran a les
nou del matí, mentre que el tret
de sortida de la cursa
Open –oberta a la resta de par-
ticipants i amb un preu de 10 eu-
ros– serà a partir de dos quarts
de 10 del matí. 

La inscripció per a les dues
curses es pot fer a www.carun-
ning.net i www.champion-
chip.cat fins demà.

Itàlia s’endú el Ciutat de BCN
de bàsquet en cadira de rodes
BÀSQUET4L’Espanya Indus-
trial va ser l’escenari a principis
de mes del 23è Trofeu Interna-
cional Ciutat de Barcelona de
bàsquet en cadira de rodes, que
va ser conquerit per la selecció
sub22 italiana, que va competir
amb els combinats francès, ca-
talà i dels millors jugadors de la
lliga espanyola. 

A la primera jornada la se-
lecció italiana va guanyar els tres
partits disputats. Va derrotar
Catalunya per 44 a 32, a l’All Star
de la lliga espanyola per 54 punts
a 30 i als francesos per 42 a 35.

La jornada de diumenge va
arrencar amb l’enfrontament
entre França i l’All Star de la lli-
ga espanyola, que van guanyar
els francesos per 44 a 27. 

Amb aquests resultats es va
arribar a la final, que va en-
frontar italians i catalans. Tot i
el bon paper del combinat cata-
là, els italians van acabar per
guanyar per 53 a 47. 

Aquest torneig té una llarga
tradició i acostuma a enfrontar
la selecció catalana amb altres
combinats per a preparar els
Jocs Paralímpics. 

Montjuïc aplegarà els millors
saltadors de trampolí del món
SALT4A partir de demà, la pis-
cina municipal de Salts de Mont-
juïc tornarà a reunir alguns dels
millors saltadors de trampolí
internacional, amb motiu del
Trofeu Internacional Ciutat de
Barcelona de Salts. 

L’edició d’enguany, la dino-
vena, comptarà amb la partici-
pació de cinquanta esportistes
procedents d’Anglaterra, Escò-
cia, Holanda, Jamaica, Madrid i
de la resta de Catalunya. 

L’esdeveniment esportiu
arrencarà demà dijous amb les
proves femenina i masculina
d’un i tres metres en categoria C.
La jornada conclourà amb la
competició de plataforma en ca-
tegoria A. 

Els següents dies es disputa-
ran la resta de categories men-
tre que el diumenge, el darrer dia
de la competició, concentrarà la
totalitat de proves de salt sin-
cronitzat. 

Redacció
LA BORDETA

La cursa té un circuit de cinc quilòmetres. Foto: Ajuntament

Ciclisme | El CEM La Bordeta reprodueix el Tour a les seves instal·lacions
El centre esportiu municipal de La Bordeta convida als seus usuaris a viure el Tour de França, que s’està 

celebrant durant aquest mes de juliol. En concret, el poliesportiu ha posat en marxa una campanya, 
#territoriATLES, que reprodueix a escala les 21 etapes de la ronda francesa en sessions d’spinning. 

La iniciativa està seguint el calendari del Tour i finalitzarà també el pròxim diumenge dia 24. 
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AGENDA    UINZENALQ
DIMECRES 20 DE JULIOL
21:30 Concert dels mexicans Molotov. El grup

ha venut més de 3 milions de còpies i porten
la seva música sarcàstica i divertida al districte.
/ Sala Apolo.

DILLUNS 18 DE JULIOL
20:30 Nova sessió d’un taller intensiu en el qual

els professors Fermí Naudi i Odina Macías do-
naran totes les claus per aprendre a ballar lindy
hop en només vuit sessions. / Centre Cívic Font
de la Guatlla.

DIMECRES 20 DE JULIOL
20:00 Darrera sessió del curs intensiu mensual

de pilates que des del passat dia 4 ha impartit
María Azaola. Es clourà el curs amb les darreres
tècniques d’aquest sistema d’entrenament.
/ Centre Cívic El Sortidor.

FINS AL 29 DE JULIOL
Matí-Tarda En el marc de la Festa Major del Po-

ble-sec, el Centre Cultural Albareda serà
l’escenari d’una mostra dels treballs presen-
tats al concurs de cartells de la festa. / Cen-
tre Cultural Albareda.

TOT EL MES
Tot el dia Ramon Casas i les ombres xinesques

dels Quatre Gats és el nom d’aquesta col·lec-
ció que mostra el contacte de l’artista amb
pràctiques populars i personalitats com Gui-
merà, Vilomara o Pere Romeu. / MNAC.

DISSABTE 16 DE JULIOL
17:30 En el marc del cicle de cinema infantil fa-

miliar d’Estiu als museus es farà la projecció
de la pel·lícula Kerity, la casa dels contes. / Cai-
xaForum Centre Social i Cultural.

DISSABTE 23 DE JULIOL
17:30 Que comenci la festa és un espectacle fresc

en el qual els més menuts són els protago-
nistes. Melodies tradicionals i populars es mes-
clen amb danses i cançons de collita pròpia.
/ Carrer Albareda.

DIUMENGE 17 DE JULIOL
09:30 Ja està tot a punt per a la 20a edició de

la Cursa Popular del Poble-sec. El recorregut
consistirà a fer dues voltes pel barri.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

L’Orquestra Infantil i Juvenil del Poble-
sec farà un concert dirigit per Pablo Per-
sico i que comptarà amb la participa-
ció de Tahidi, un quartet de corda i 10
músics. / Centre Cultural Albareda.

L’Orquestra Infantil del Poble-
sec organitza un concert
Dm. 19 de juliol a les 19:00

Darrera sessió del curs d’estiraments
i tonificació que durant els dilluns i els
dimecres de l’últim mes ha impartit el
professor Alberto Costas. / Centre Cí-
vic Casa del Rellotge.

Acaba el taller mensual
d’estiraments i tonificació

Dc. 20 de juliol a les 16:00

La versió en castellà d’El pont dels es-
pies, la darrera pel·lícula d’Steven
Spielberg, serà el títol protagonista d’u-
na nova sessió de Cinema a la fresca.
/ Passatge Fructuós Gelabert.

‘El pont dels espies’ d’Steven
Spielberg, a la fresca
Dj. 21 de juliol a les 22:00

En el marc de la Festa Major del Poble-
sec, s’organitzarà la primera edició del
Torneig de Futbol Sala Memorial Rudy
Ventura. / Les Tres Xemeneies.

Arriba el primer campionat 
de futbol sala Rudy Ventura

Ds. 23 de juliol a les 10:00
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